
АктывістАм 
АбмяжоўвАюць 
свАбоду

дворнікі адпрацоўваюць 
“Volkswagen Touareg”?

Грошы ёсць на 
«Volkswagen Touareg», але 
іх няма для неабходных 
ставак дворнікаў ў ДРУП 
ЖКГ “Гарадок”

Мы ужо пісалі пра 
тое, што для кіраўніцтва  
ДРУП ЖКГ “Гарадок” на-
прыканцы сакавіка быў 
набыты «Volkswagen 
Touareg». Нашы ўлады 
не палічылі неабход-
ным зменшыць апетыты 
камунальшчыкаў па на-
быццю камфартабельна-
га аўтамабіля машынай 
менш дарагой і падпісалі 
неабходныя паперы 
для набыцця ў Гарадок 

пазадарожніка. Кошт тако-
га пазадарожніка вагаец-
ца ад 100 да 150 мільёнаў 
рублёў. Магчыма, калі 
небудзь такая магчыма і 
варта для набыцця ў Га-
радок. Але не зараз і не ў 
сёняшніх умовах. Пра гэта 
яскрава сведчыць рэаль-
ная  бюджэтная палітыка  
ў краіне ва ўмовах крызісу. 
Фінансісты скарацілі 
фінансаванне камуналь-
шчыкам Гарадка на 470 
млн. рублёў. Гэта рэаль-
насць.

Які ж выхад з гэта-
га зрабіла кіраўніцтва 
ДРУП ЖКГ “Гарадок”? 
Павялічыла па-першае 

нагрузку на 
дворнікаў у 

п а д ’ е з д а х . 
За-

мест нарматыўных 1200 
кв. м. у пад’ездах дворнікі 
ДРУП ЖКГ “Гарадок” 
павінны прыбіраць на 
30% больш – 1560 кв. м. 
у дзень. Наколькі якасна 
яны выконваюць сваю 
працу  можна мерка-
ваць па чысціні і парад-
ку ў пад’ездах гарадчан. 
19 дворнікаў лічацца, 
што працуюць яшчэ за 
6 працаўнікоў, якіх не 
залічылі ў штат. І акра-
мя пад’ездаў яны яшчэ 
павінны прыбіраць пры-
дамавую тэрыторыю ( 
збіраць смецце, паліваць 
газоны, скашываць траву 
летам, а зімой расчыш-
чаць ад снегу і падсыпаць 
дарожкі пяском).

Наколькі гэта ад-
павядае інтарэсам 

плацельшчыкаў такіх 
камунальных паслугаў 
спаўна могуць судзіць 
самі  грамадзяне, 
якія гэты паслугі 
атрымліваюць. 

Л. Антонаў.
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Аб’явА
Каб атрымліваць кож-

ны нумар газеты «Гасцінец» 
паведаміце рэдакцыі аб гэтым 
– зрабіце бесплатную падпіску.

Рэдакцыя “Гасцінец” змяшчае 
бясплатныя абвесткі чытачоў 
выдання. Дзеля размяшчэння 
абвесткі запоўніце купон або 
патэлефануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы правы 
спажыўца, працаўніка, то даем 
эфектыўныя парады па аба-
роне права і пошуку бясплат-
ных юрыстаў. Звяртайцеся на 
адрас: Гарадок, вул. Галіцкага 
д.16 кв.2 ў кожны аўторак і чац-
вер з 16 да 18, або на тэлефоны 
газеты «Гасцінец».

Жадаючыя атрымаць у кары-
станне беларускія кнігі, часопісы 
або іх набыць звяртайцеся на 
адрас: Гарадок, вул. Галіцкага 
д.16 кв.2 ў кожны аўторак і чац-
вер з 16 да 18, або на тэлефоны 
газеты «Гасцінец».

Інфармацыйная культурна-грамадская газета Гарадоччыны 

У Гарадку вынесены прыгавор па справе 
Аляксандра Жыткевіча. 

Суддзя Уладзімір Гладкоў абвясціў прыгавор 
маладому спецыялісту Аляксандру Жыткевічу, 
якога прызнаў вінаватым у атрыманні неза-
коннага ўзнагароджання і вынес пакаранне – 
два гады абмежавання свабоды і пазбаўленне 
права займацца дзейнасцю зубнага фель-
дшара на працягу трох гадоў. Праблемы з 
псіхічным здароўем маладога спецыяліста 
суддзя не палічыў істотнымі.

У сваім апошнім слове Жыткевіч не прызнаў 
сябе вінаватым у атрыманні незаконнага 
ўзнагароджання, звярнуўшы ўвагу як і адва-
кат, на шматлікія супярэчнасці ў паказаннях 
пацярпелага Аляксея Куліка, на парушэнне 
норм заканадаўства пад час вядзення следства 
пракуратурай, на працоўны бок канфлікта, які 
падштурхнуў недабразычліўцаў зрабіць запіс 
у кнізе скаргаў, на прадстаўленне бальніцай 
з сфальсікаваным подпісам яго службовых 
абавязкаў і г.д..

Як звычайна зараз адбываецца на Беларусі 
пад час  палітычна матываваных працэсаў 
суддзя Гладкоў не прызнаў  довады маладо-
га спецыяліста істотнымі, палічыў, што яго 
ўказанні на палітычныя абставіны справы 
з’яўляюцца спробай сыйсці ад адказнасці.

Вынесены прысуд падобен прысуды па 
справе 14-ццаці моладзевых актывістаў, якія 
былі пакараны ў 2008 годзе абмежаваннем 
свабоды за ўдзел у акцыі прадпрымальнікаў.

Зараз Аляксандр Жыткевіч вырашае ці аб-
скарджваць рашэнне ў абласным судзе або 
пачаць адбываць пакаранне і схільны яго не 
абскарджваць.

На Беларусі шчэ не было выпадкаў, каб суд 
другой інстанцыі адмяняў палітычна матыва-
ваны прыгавор суда першай інстанцыі.

Л. Антонаў.

Цытата нумара:
Многія помнікі ўяўляюць 

сабой акамянелую 
гістарычную хлусню.
вернер Міч, нямецкі 

літаратар
Ня бойся!

http://haradok.belarda.org - сайт твайго ГАРАДКА 

- паштовую станцыю патрабуюць гра-
мадзяне Гарадка ў звароце да міністра 
культуры Беларусі Уладзіміра Матвейчука 

Па ініцыятыве актывіста Руху «За Сва-
боду» Леаніда Гаравога накіраваны ліст  
да міністра культуры  У.Матвейчука з пра-
пановай зрабіць захады па захаванню 
помнікаў  гісторыка-культурнай спадчыны  
-- паштовых станцый на тэрыторыі Гара-
доцкага раёна. 

У лісце гаворыцца: «У адпаведнасці 
з Канстытуцыяй Рэспублікі Беларусь, 
яе заканадаўствам  грамадзяне краіны і 
службовыя асобы абавязаны клапаціцца 
аб зберажэнні гісторыка-культурнай спад-
чыны  Беларусі. У Гарадку размешчаны 
будынак паштовай станцыі 19 стагоддзя, 
які да гэтага  часу не знаходзіцца пад 
аховай дзяржавы. Па нашых звестках ён 
знаходзіцца ва ўласнасці Гарадоцкага 
рамонтнага завода і да самага апошняга 
часу выкарыстоўваўся пад жыллё пакуль 
не прыйшоў у аварыйны стан. Нагадваем 
таксама, што ў аварыйным стане, патра-
буе рэстаўрацыі і паштовая станцыя ў в. 
Кузьміно, якая ўнесена ў дзяржаўны рэ-
естр гісторыка-культурнай спадчыны.

Будынак жа паштовай станцыі ў Гарадку  
з’яўляецца адным з найстаражытнейшых 
будынкаў нашага мястэчка. Недараваль-
ным учынкам з’яўлецца яго занядбаны і 
невызначаны да гэтага часу статус.

Пры належнай увазе дзяржавы, мясцо-
вай улады і праваахоўных органаў дадзе-
ны будынак мог бы стаць з адным вядучых 
аб’ектаў турызма на Гарадоччыне. 

Просім Вас прыняць усе неабходныя 
захады, каб паштовая станцыя ў Гарад-
ку была прызнана помнікам гісторыка-
культурнай спадчыны.  Адначасова з 
гэтым заклікаем прыняць неабходныя 
захады, каб дадзеныя аб’екты – пашто-
выя станцыі ў Гарадку і в. Кузьміно былі 
рэстаўрыраваны і сталі вартымі для на-
ведвання турыстамі.

У Год роднай Зямлі недаравальна не 
звяртаць увагу на ганебны стан аб’ектаў 
гісторыка-культурнай спадчыны».

 Л. Антонаў.

АтАмНАя стАНцыя – ЗЛо...
Дзяржпрапаганда са ску-

ры лезе, каб падмануць на-
род у пытанні будаўніцтва  
атамнай станцыі на Беларусі. 
І прапагандыскія дні 
праводзіць, і ў раёнках арты-
кулы друкуе, але за агульнымі 
словамі аб энергетычнай бя-
спецы, аб’ектыўнасці выбара 
пляцоўкі, міфічных дабро-
тах для краіны пакуль няма 
тэхніка-эканамічнага абгрун-
таваньня праекту. Беларусам 
у чарговы раз славаблуды ад 
пяра імкнуцца прадаць ката 
ў мяшку. Прычым кошт “ката 
ў мяшку” расце ад месяца да 
месяца. Калі спачатку казалі 
пра 2-3 мільярда даляраў, 
то на мінулым тыдні гаворка 
павялася пра крэдыт у 9-12 
мільярдаў даляраў. Прычым 
схема простая, як у астапа 
бендэра: крэдыт разлічваюць 
атрымаць ад Расіі, але яна 
хоча даць яго не ўраду 
Беларусі, а свойму атамнаму 
лобі кампаніі “Атамстройэк-
спарт”.

Пра гэта дарэчы амаль 
нічога не кажуць дзяржаўныя 
СМІ. Ці не таму, што гэта не па-
трэбна беларусам. Беларусаў 
трымаюць за нявінных ягнят. 
Ад беларускіх выбаршчыкаў 
нічога не залежыць і пад час 
так называемых выбараў, і 
пад час прыняцця рашэння 
пра АЭС. Вось толькі калі дэ-

макратычныя актывісты у Гор-
ках, Дрыбіну сабралі больш 
трох тысяч подпісаў супраць 
будаўніцтва АЭС, то пляцоўку 
адсуналі пад Нарачанскія азё-
ры, дзе менш арганізаваным 
аказалася грамадства.

Атамная станцыя 
з’яўляецца злом і таму, што 
па-ранейшаму  захоўвае 
поўную залежнасць краіны ад 
энергарэсурсаў з Расіі. Іншыя 
краіны пакуль не гатовы 
фінансава імпульсіўнага бе-
ларускага кіраўніка. Наколькі 
Расія гатова  і далей прада-
ваць рэсурсы па унутраных 
коштах яскрава паказалі 
падзеі мінулых гадоў, а так-
сама  цяпершнія паводзіны  
ўрада Расіі.

Беларусаў трыма-
юць у няведанні і аднос-
на накірункаў развіцця 
энергетыкі ў свеце. Усе 
еўрапейскія краіны ставяць 
задачу перахода на выкары-
станне аднаўляемых рэсурсаў 
– біяпаліва, мясцовыя віды 
паліва, энергіі сонца, ветра 
і г.д., а таксама на актыўнае 
рэсурсазберажэнне. У струк-
туры энергетыкі еўрапейскіх 
краін аднаўляемыя  рэ-
сурсы складаюць да 50-60 
%  энергетыкі.  І па гэтых 
накірунках Беларусь адстае 
ад суседзяў у дзесяткі разоў, 
на пяцігодкі і дзесяцігоддзі.

Спробы вядзення 
дабраўпарадкавання на зямлі 
не на шмат зрушылі з месца  
пытанне з турызмам у краіне, 
які мог бы стаць істотнай 
крыніцай папаўнення бюд-
жэта. У краіне не ухваляецца 
прыватная ініцыятыва і няма 
прававой дзяржавы. Вось і 
пляцемся ў хвасце з кожным 
годам далей загрузаючы ў 
саўковым мінулым.

Будаўніцтва АЭС канешне 
выгодны піяр крок для ўлады, 
якая няспынна займаецца 
ідэалагічнай апрацоўкай 
грамадства. Але будаўніцтва 
АЭС неверагодны цяжар для 
эканомікі краіны з яе постса-
вецкай адсталасцю. Суботнікі 
і адлічэнні на будаўніцтва 
цыклапічнай бібліятэкі гэта 
кветачкі ў параўнанні з 
рэсурсамі на будаўніцтва АЭС. 
І гэту будоўлю беларусы бу-
дуць аплачваць і далей сваімі 
бруднымі вуліцамі, неякас-
ным жытлом, масавым пад-
зеннем жыццёвага ўзроўня.

АЭС – гэта “герастратавы” 
падарунак для краіны. Бела-
русы павінны свядома пры-
няць гэты цяжар на бюджэт 
сем’яў. Неабходна адкрытае  
народнае абмеркаванне і 
прыняцце рашэння праз ле-
гетымны рэферэндум.

Леанід Гаравы.

Захаваць 
помнік 
архітэктуры 

НАПіШы!
 Мікалай Аўтуховіч:220050, г. Менск, 

вул. валадарскага, 2, Сіза №1, камэра 
14 

Юры Лявонаў:220050, г. Менск, вул. 
валадарскага, 2, Сіза №1, камэра 54 

Уладзімер Асіпенка:220050, г. Менск, 
вул. валадарскага, 2, Сіза №1, камэра 
22 

Іван Шыла: 211172, віцебская вобл., 
Лепельскі р-н, п/о Межыца, в/ч 06405 

Зьміцер Хведарук: 222169, Менская 
вобл., г.Жодзіна, в/ч 18662. 

Франак вячорка: 247760, г. Мазыр, 
вул. Астроўскага, в/ч 48694.

вынікі апошняга 
апытання на http://

haradok.belarda.org: 
якая з перспектываў «Усходняга пар-
тнёрства» вам найбольш цікавая?

Зона вольнага гандлю ................................. 14%

Змякчэнне візавага рэжыму ..................... 34%

Дапамога ва ўнутраных рэформах ........ 16%

Энергетычная бяспека .................................. 4%

Падтрымка грамадзянскай 

супольнасці ...................................................... 32%
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Груцкі парк у 7 км каля Друскенікаў – 
унікальнае месца ў свеце. На 20 гектарах 
зямлі размешчаны каля 100 помнікаў 

дзеячам камуністычнай партыі, а ў музеях пар-
ка каля палутарамільёнаў экспанатаў: бюстаў, 
газет, дакументаў, карцін, фільмаў і г.д. За год 
парк наведвае больш 200 тысяч турыстаў і 
кожны дзесяты зноў прыязджае ва ўнікальны 
парк.

Уладальнікам парку з’яўляецца Віліумас 
Малінаўскас  вядомы літоўскі прапрымальнік, 
які пабудаваў свой бізнес на зборы і 
пераапрацоўцы грыбоў, ягад і вінаградных 
улітак. У 1997 годзе ў Вільнюсе ён убачыў 
зваленыя на сметніцы папсаваныя помнікі 
Ленніну, Марксу і іншым дзеячам савецкага 
перыяду і прыняў рашэнне адрэстаўрыраваць 
іх і размясціць у парку. Дзеля гэтага давялося 
асушыць Груцкае балота і размясціць музей-
ныя экспазіцыі на 20 гектарах, дзе яны выгля-
даюць з-за сосен і елей.

Наведвальнікаў парка зацікавіць і драўляны 
таварны вагон, у якім было вывезена 360 
тысяч літоўцаў на ўсход савецкай імперыі, і 
ізба-чытальна, дзе толькі завяршыўся сход 
партячэйкі. А у інфармацыйным цэнтры маг-
чыма паглядзець кароткаметражныя фільмы 
“Ленін”, “Сталін”, “Брежнеў”, “Для чаго камуністу 
зброя”, “Наш браняпоезд” і г.д. Яшчэ адна ізба 
– мастацкая галерэя з палотнамі савецкага 

рэалізму. Самае вялікае палатно – “У гасцях у 
свінаркі Стасі Віткене”, якая даглядае каля 20 
парсючкоў ад адной свінаматкі, што немагчы-
ма наогул.

Напрыканцы экскурсіі наведвальнікаў чакае 
аўтамат з газіраванай вадой, з якога магчыма 
за 20 цэнтаў набыць стакан шыпучай газіроўкі, 
а таксама савецкая сталоўка з адпаведным 
меню. Кілька “па-рускі”, кат-
лета “бывай маладосць”, 
боршч “настальгія”, якія па-
даюцца на алюмінівых талер-
ках і  гранены стакан гарэлкі 
“па-наркомаўскі” адродзяць 
увесь антураж харчавання 
за саветамі.

Стварэнне і дзейнасць 
парку не раз выкліканы 
моцныя дыскусіі, як ся-
род прыхільнікаў, так і 
праціўнікаў парка. Але з 
усіх дэбатаў Малінаўскас 
выходзіў пераможцам. Аж 
Сейм Літвы прымаў рашэнне 
аб закрыцці парку, але яго 
гаспадар адстаяў сваю улас-
насць.

Падобныя паркі ёсць у 
Венгрыі, Польшчы, але нідзе 
не карыстаюцца такой папу-

лярнасцю, як парк ля Друскенікаў.
У гэты парк штодзенна прыязджаюць 

аўтобусы са школьнікам, каб лепш ведаць 
савецкі перыяд краіны, які больш ніколі не 
павінен паўтарыцца. Моладзь Літвы жадае 
жыць па еўрапейскіх стандартах і цывілізавана 
развітваецца з савецкім мінулым.

Л. Антонаў.

Городокский суд начал рассматривать 
дело по иску продавца Софии богдано-
вой на сумму более полутора миллиона 
рублей к руководству Городокского рай-
потребсоюза. 

Судья Анна Гончарова начала рассмо-
трение дела по иску Софии Богдановой к 
Городокскому райпотребсоюзу. Молодая 
женщина отработала в магазине «Универ-
сам» на Баграмяна три месяца и по резуль-
татам ревизии из-за недостачи вынуждена 
выплатить нанимателю более 500 тысяч 
рублей. Магазин «Универсам» первый ма-
газин в Городке в доступом покупателей ко 
всем выкладаемым товарам. И покупатели 
часто прячут товар в одежде, не рассчиты-
ваясь за него на кассе. Одному охраннику 
сложно уследить за покупателями особен-
но в час пик. Магазин должным образом не 
оборудован камерами наблюдения. Вот и 
получается, что после каждой ревизии про-
давцы вносят недосчитанные деньги в кас-
су райпотребсоюза.

Софья Богданова, молодая мать, которая 
воспитывает двоих детей, не оспаривает 
итоги ревизии, а требует от руководства 
райпотребсоюза выплатить ей деньги за 
переработанное время. По трудовому за-
конадетельству работа во внеурочное вре-
мя должна оплачивать в двойном размере 
и Софья Богданова считает, на основании 
имеющихся документов, что ей не выплаче-
на зарплата более чем на полтора миллио-
на рублей.

Райпотребсоюз в свою очередь выставил 
иск на взыскание с продавца растраты по 
результатам ревизии. 

Следующее судебное заседание состоит-
ся 5 июня.

На тэрыторыі Гарадоччыны амаль у 
тры разы менш асабліва ахоўваемых 
прыродных тэрыторый у параўнанні з 
міжнароднымі стандартамі.

Па міжнародным нормам павінна асабліва 
ахоўвацца  9% тэрыторыі і па Віцебскай 
вобласці гэта норма афіцыйна выконваецца. 
У Гарадоцкім раёне  ж асабліва ахоўваемые 
тэроторыі складаюць толькі 3,3 % ад агуль-
най плошчы. Такімі тэрыторыямі з’яўляецца 
рэспубліканскі заказнік «Карыцінскі мох» з 
плошчай у 1350 га, а таксама яшчэ 9 заказнікаў 
мясцовага значэння з плошчай каля 9 тысяч 
га.

Па заказніках мясцовага значэння рашэнні 
прымаліся апошні раз у 1997 годзе, калі та-
кой тэрыторыяй быў прызнаны біялагічны 
заказнік «Ловаць» на плошчы 4500 га. Другім 
па велічыне заказнікам з плошчай у 2100 га 

з’яўляецца арніталагічны заказнік «Езярыш-
ча», рашэнне па яго стварэнню прымалася 
Віцебскім аблвыканкамам аж у 1979 годзе і 
тэрмін  дзеяння рашэння закончыўся.

Сярод мясцовых закакзнікаў значыцца 
таксама батанічны заказнік  «Паташанскі» на 
тэрыторыі Гарадоцкага лясніцтва ў 26 квар-
тале, дзе пад аховай знаходзяцца расліны 
прастрэл шырокалісцевы, пралеска высака-
родная, жарновец венікавы. Толькі тэрмін 
прыняцца рашэння па стварэнню дадзенага 
заказніка невядомы.

Дадзеная сітуацыя з ахоўваемымі 
тэрыторыямі патрабуе, каб мясцовыя ўлады 
– абласныя і раённыя – прынялі дадатко-
выя рашэнні аб ахоўваемых тэрыторыях у 
Гарадоцкім раёне.

Л. Антонаў.

АсАбЛівА АхоўвАемых ПрыродНых 
тэрыторый НедАстАтковА

П р ы в ід ы к А му Н і З му – у му З е і - П А р к у

і сёння няма ні 
гарачай вады, 
ні вадаправода, ні каналізацыі 
больш чым у палове жыллёвага 
фонду Гарадоцкага раёна

За агульнымі лічбамі забяспечанасці 
жыллём на Гарадоччыне хаваюцца 
сумныя лічбы якасці гэтага жылля. 

Больш паловы жыхароў Гарадоччыны не  ма-
юць магчымасці карыстацца: ні вадаправодам 
(56%), ні цэнтральным ацяпленнем (59%), ні 
гарачым водазабеспячэннем (63%), ні ваннамі 
(61%), ні каналізацыяй (58%).

Пры гэтым за мінулы год у сувязі з аварый-
ным станам выбыла 12 тысяч кв. метраў фонду, 
а неабходна шчэ разабрацца з 7 тысячамі кв. 
метраў., якія таксама не прыдатны для жылля.

Пры гэтым на ўліку ў выканаўчых камітэтах 
раёна стаіць 918 сямей і адзінокіх грамадзян, 
з гэтай колькасці 92% складаюць улікоўцы Га-
радка і Езярышча. І не гонар для ўлады, што 
сярод чакаючых амаль кожны пяты  гэта дзеці 
сіраты і дзеці, якія засталіся без апекі бацькоў.

Дадзеныя лічбы --- горшая ацэнка дзеючай 
уладзе, якая маючы за дзесяцігоддзе больш 
40 мільярдаў даляраў расейскіх прэферэн-
цый выкарыстала іх для будаўніцтва лядовых 
палацаў, правядзення пампезных “Дажынак”, 
вылізвання цэнтраў мястэчак, а не дзеля 
істотнага паляпшэння жыллёвых умоў про-
стых грамадзян, дабраўпарадкавання вуліц 
прыватнага сектару райцэнтраў. Хаця ва ўлады 
ёсць “адмазка” – народ сам “прагаласаў” за тое, 
каб бюджэт не кантраляваўся.

Збіраемся спадарожнік запусціць, 
чэмпіянат свету па хакею правесці, а для 
спраўлення патрэб больш паловы грамадзян 
вымушана хадзіць “да ветру”.

Л. Антонаў.

махлярская сетка атрымання крэдытаў
Створана ў паўночнай 

кропцы Гарадоччыны – Езя-
рышчы.

На працягу апошніх гадоў 
грамадзянка Н., якая раней 
была пакарана за збыт быкоў 
у Расею, вырашыла, што існуе 
больш лёгкі спосаб атрыман-
ня грошаў. Праз сваіх блізкіх 
і знаёмых яна арганізавала 
для сябе сетку атрымання 
крэдытаў ад ЗАТ «Акцыя-
нерны банк рэканструкцыі і 
развіцця».

Уваходзячы ў давер да 
наіўных грамадзян, яна 
абяцала ім сваечасовае па-
крыццё банкаўскіх крэдытаў, 
а таксама брала на сябе 
працу па атрыманню даве-
дак ад наймальнікаў аб не-
абходным узроўні заробку 
крэдытаатрымальніка. Блізкія 

і знаёмыя грамадзянкі на 
гэтую сістэму пагаджаліся, 
распісваліся ў атрыманні 
крэдыта  і, не адыходзячы ад 
касы, перадавалі грошы ашу-
канцы.

Такая «крэдытная» піраміда 
дзейнічаць доўга не можа. 
І праз год грамадзяне без 
дапамогі Н. ужо перасталі вы-
плачваць працэнты па крэды-
там.

У дадзенай сітуацыі ЗАТ «Ак-
цыянерны банк рэканструкцыі 
і развіцця» вымушаны быў 
звярнуцца ў суд для спагнан-
ня выдадзеных крэдытаў для 
пяці жыхароў Гарадоцкага ра-
ёна. Агульная сума махлярскі 
выдадзеных крэдытаў 
больш 30 млн. рублёў. Част-
цы крэдытаатрымальнікаў 
грамадзянка Н. абяцае 

пагасіць працэнты крэдыту, 
а далёкім знаёмым давядзец-
ца або самім аплачваць сваю 
даверлівасць або шукаць 
законныя меры ўздзеяння 
на махлярку. Якім чынам 
траплялі падтасаваныя 
даведкі аб заробках у банк 
пакуль засталося за межамі 
судовых паседжанняў.

Пасля разгляду пяці пер-
шых зыскаў  у судзе Гарадоц-
кага раёна будзе разглядац-
ца шчэ каля 9(!) аналагічных 
зыскаў. І ўсе яны датычацца 
грамадзян, якія нейкім чы-
нам звязаны з Н..Пакуль усе 
грамадзяне даюць у судзе 
распіскі, што будуць пагашаць 
крэдыты самі.

Л. Антонаў.

дебоШИр ПоджЁГ дом бывШей суПруГИ
Городокский РОВД разыскивает дебошира-

поджигателя, который сбежал с места престу-
пления

Городокский РОВД разыскивает дебошира-
поджигателя, который хотел отомстить быв-
шей жене и сжечь дом. Чрезвычайное про-
исшествие случилось в ночь с 21 на 22 мая 
в Городке на Взгорье. Нетрезвый мужчина в 
ответ на отказ бывшей супруги впустить его 
в дом, облил входную дверь легковоспламе-
няющейся жидкостью и поджег. Женщина, 
пытаясь выбраться из задымленного дома, 
получила ожоги I-II степени. У нее поврежде-

но 22-25% кожных покровов на руках и лице. 
В доме огнем повреждены кровля и потолоч-
ные перекрытия. Поджигатель с места престу-
пления скрылся. По словам соседей, ссоры в 
этом доме проходили неоднократно. Несмо-
тря на развод, супруги жили под одной кры-
шей: по решению суда одна комната принад-
лежала мужчине. Пьяные скандалы бывшего 
супруга вынуждали женщину неоднократно 
обращаться за помощью. Вот и накануне это-
го пожара мужчина провел сутки в отделении 
милиции за дебош, а потом наверное решил 
отомстить бывшей жене.

встречНые ИскИ 
в мАГАЗИНе 
сАмообсЛу жИвАНИя

дабраўпарадкаванне 
праз санкцыі

Актыўна практыкуецца на Гарадоччыне, 
каб навесці на зямлі парадак 

У год роднай зямлі санітарным службам 
раёна, супрацоўнікам райвыканкама і РАУС 
даводзіцца складаць шмат прэдпісанняў 
для нядбайных гаспадароў зямлі.

Аж для 46 кіраўнікоў арганізацый 
і прапрыемстваў раёна былі складзе-
ны прадпісанні кантрольных органаў па 
дабраўпарадкаванню тэрыторыі, а яшчэ 
гэта датычылася і 128 гаспадароў зямлі. 
І калі гаспадары амаль усе выканалі 
прадпісанні, то 14 кіраўнікоў пра гэта не 
парупіліся і на іх складзены пратаколы аб 
адміністратыўнай адказнасці. Штраф ад 70 
тысяч рублёў павінен быць добрай пугай 
для тых, хто не выконвае свае абавязкі па 
дабраўпарадкаванню зямлі.

в. васільеў.

яхтсмены з’явяцца і ў 
Гарадку

На базе Гарадоцкага агратэхнічнага 
коледжа плануецца адкрыць яхт-клуб і 
арганізаваць вучэбна-трэніровачны пра-
цэс. 

Беларуская Федэрацыя паруснага спор-
ту звярнулася да кіраўніцтва ГДАТК з прапа-
новай адкрыцця на базе коледжа яхт-клуба 
для развіцця паруснага спорту ў Гарадку.
Падставай для зварота стаў указ кіраўніка 
краіны аб дадатковых мерах дзяржаўнай 
падтрымкі паруснага спорту ў Беларусі, які 
быў падпісаны напрыканцы красавіка.

Для стварэння яхт-клуба плануецца пе-
радаць некалькі маламерных яхт і трэнерскі 
кацер агра-тэхнічнаму коледжу. Зразуме-
ла, што яхты, якія ужо выкарыстоўваліся 
патрабуюць рамонта і абнаўлення. Але 
ёсць спадзеў, што празтры-чатыры меся-
цы не толькі вучні коледжа, але і аматары 
актыўнага адпачынку будуць мець магчы-
масць пад ветразем прамчацца па блакітнай 
паверхні гарадоцкіх азер.

в. васільеў.

Новыя лясы  
закладзены па вясне

На працягу красавіка і траўня Гарадоцкім 
лясгасам праведзена пасадка каля трох 
мільёнаў дрэў

На працягу апошняга месяца супрацоўнікі 
Гарадоцкага лясгаса без выхадных шчыравалі 
па высаджванню лясных культур на плошчы 
550 гектар. Пераважна высаджваліся пароды 
хвойных дрэў – сосны і ёлкі, але  былі таксама 
клён, бяроза, ліпа.

Першымі з планам па лесаднаўленню 
справіліся ў Межанскім і Вышадскім лясніцтве, 
дзе адпаведна высадзілі дрэў на плошчы ў 62 
і 51 га.

Адначасова з гэтым леснікі займаліся ачыст-
кай прыдарожных палос ад захламлёнасці, 
прыбіралі месцы масавага адпачынку і 
дабраўпарадкавалі сядзібы лясніцтваў. У дад-
зенай справе вызначыліся  Езярышчанскае і 
Халамерскія лясніцтва.

в. васільеў.
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выНікі віЗыту ПуціНА 
валер Карбалевіч

Ці атрымаюць беларус-
кія тавары льготны доступ 
на расейскі рынак?

Карбалевіч: “Напярэ-дадні 
візыту расейскага прэм’ера 
беларускія кіраўнікі выступілі 
з рэзкай крытыкай палітыкі 
Масквы. Галоўны сэнс заяваў 
і прэзыдэнта Лукашэнкі, і 
прэм’ера Сідорскага палягаў 
у тым, што Расея блякуе про-
даж беларускіх тавараў на 
расейскім рынку. Уладзімер 
Пуцін таксама заяўляў, што 
Расея будзе падтрымліваць 
ільготамі сваіх нацыянальных 
вытворцаў.

Але вось Пуцін прыехаў 
у Менск і на выніковай 
прэсавай канфэрэнцыі 
адзначыў, што на беларускія 
тавары распаўсюджаны 
тыя ж ільготы, што і на та-
вары расейскіх вытворцаў, 
маўляў, няма ніякіх праблем. 
Як тут разабрацца ў гэтай 
блытаніне? Чым жа незадаво-
леныя беларускія кіраўнікі?”

Манёнак: “Рэч у тым, 
што ў Расеі існуе некалькі 
праграмаў дзяржпадтрымкі 
сваіх вытворцаў. Зразуме-
ла, што ў крызіс склада-
на падтрымліваць і сваіх, і 
беларускіх вытворцаў. Таму 
і ўзьнікаюць цяжкасьці. Але 
Расея зрабіла крок насу-
страч Беларусі. Напрыканцы 
мінулага году было прыня-
тае рашэньне Міністэрства 
эканамічнага разьвіцьця 
РФ аб прэфэрэнцыяльнай 
папраўцы пры правядзеньні 
тэндэраў. Гэты дакумэнт 
адсякаў беларускую прадук-
цыю, найперш прадукцыю 
прадпрыемстваў машына-
будаваньня, ад расейскага 
рынку.

Але беларускія чыноўнікі 
зрабілі неймаверныя 
намаганьні, каб зьняць гэ-
тыя бар’еры. І расейскі 
бок пайшоў насустрач. Па 
больш чым 40 таварных па-
зыцыях Расея вызначыла 
аднолькавыя прэфэрэнцыі 
для расейскіх і беларускіх 
прадпрыемстваў.

Але, акрамя гэтага, у Расеі 
ёсьць і іншыя праграмы 
дзяржпадтрымкі. Апошнім 
часам бакі таргаваліся вакол 
таго, каб на беларускую пра-
дукцыю распаўсюджвалася 
кампэнсацыя працэнтных 
ставак банкаўскіх крэдытаў. 
Масква дала такую кампэнса-
цыю толькі прадпрыемствам, 
якія зьбіраюць сельгастэхніку 
зь беларускіх камплектуючых. 
Бакі дамовіліся цягам месяца 
вырашаць гэтае пытаньне, 
але я сумняваюся, што Расея 
пойдзе на саступкі яшчэ раз”. 

Пытаньне расейскага 

крэдыту
Карбалевіч: “Другое пра-

блемнае пытаньне. Беларусь 
чакае, калі прыйдзе апош-
няя транша расейскага крэ-
дыту ў памеры 500 мільёнаў 
даляраў. Але Масква чамусьці 
зацягвае выдзяленьне гэ-
тых грошай. З выказваньняў 
міністра фінансаў Расеі Ку-
дрына вынікае, што расейскі 
бок прапанаваў гэтую суму 
ў расейскіх рублях, але 
беларускі бок адмовіўся. 
Акрамя таго, Кудрын 
адзначыў, што беларуская 
эканоміка знаходзіцца ў ста-
не неплатаздольнасьці, бан-
круцтва.

Потым выступае Пуцін, 
фактычна абвяргае Кудрына 
і заяўляе, што Расея будзе 
працягваць крэдытную пад-
трымку Беларусі. Дык што з 
крэдытам?”

Манёнак: “Ня згодная, 
што Пуцін зусім абвяргае Ку-
дрына. Проста расейскі віцэ-
прэм’ер зрабіў антыкрызісны 
дыпляматычны ўрок. Сідорскі 
казаў, што ў нас працягваец-
ца рост эканомікі і крызісу 
амаль няма. Тады навошта мы 
просім крэдыт?

Яшчэ мінулым годам Расея 
прыняла рашэньне выдзеліць 
Беларусі крэдыт у памеры 2 
млрд. даляраў. Спачатку Ма-
сква хацела выставіць Менску 
жорсткія ўмовы выдзяленьня 
крэдыту. Але першыя траншы 
прыйшлі амаль без умоваў.

Палітычны складнік крэ-
дыту

Манёнак: “Цяпер сытуацыя 
ў расейскай эканоміцы пагор-
шылася, крэдыт выдзеліць 
складаней. Але, мусіць, 
ёсьць і палітычныя ўмовы, 
напрыклад — прызнаньне 
Беларусьсю незалежнасьці 
Паўднёвай Асэтыі і Абхазіі”. 

Суздальцаў: “Канечне, Ра-
сея цудоўна інфармаваная 
пра цяжкі эканамічны стан 
Беларусі. Заява Кудрына была 
ўзгоднена з Пуціным. Дарэчы, 
Кудрын — прафэсар катэдры, 
суседняй з маёй, у Вышэйшай 
школе эканомікі. Абяцаньне 
Пуціна ня кінуць Беларусь 
у бядзе правільнае. Але вы-
лучэньне крэдыту адбудзец-
ца толькі ў форс-мажорнай 
сытуацыі, каб прадухіліць 
хаос у беларускай эканоміцы.

Праблема ня толькі ў тым, 
што Беларусь адмаўляецца 
прызнаваць незалежнасьць 
Паўднёвай Асэтыі і Абхазіі. 
Сярод расейскай палітычнай 
клясы стаў модным недавер 
да Лукашэнкі. У Маскве ёсьць 
упэўненасьць, што Беларусь 
не зьбіраецца вяртаць крэ-
дыты, што Менск успрымае 
крэдыты як кампэнсацыю за 

крызіс, які прыйшоў у Бела-
русь з Расеі. 

Цікава, што нядаўна Бела-
русь прасіла ў Масквы новы 
крэдыт у рублях. А вось ця-
пер высьвятляецца, што ў ру-
блях Менск браць апошнюю 
траншу ня хоча. Зьявіліся 
чуткі, што Беларусі абяцаны 1 
млрд. даляраў за прызнаньне 
незалежнасьці Косава”. 

Крэдыты для будаўніцтва 
АЭС

Карбалевіч: “Той жа Аляк-
сей Кудрын агучыў цікавую 
інфармацыю. Высьвятляецца, 
што Беларусь просіць у Расеі 
крэдыт у 9 млрд. даляраў на 
будаўніцтва АЭС. Беларускія 
ўлады гэтую інфармацыю 
хаваюць, думаю, зь дзьвюх 
прычын. Па-першае, хаваюць 
тое, што АЭС каштуе так до-
рага. Дагэтуль прадстаўнікі 
атамнага лобі казалі, што АЭС 
будзе каштаваць 2—3 млрд. 
даляраў. Па-другое, калі Ра-
сея выдзеліць такую суму 
крэдытаў, то гэта азначае, 
што Беларусь трапляе ў ра-
сейскую даўгавую пастку на 
доўгія гады”. 

Манёнак: “Не прынята 
канчатковага рашэньня аб 
будаўніцтве АЭС. Ня зро-
блена тэхніка-эканамічнага 
абгрунтаваньня праекту. 
Таму незразумела, на якой 
падставе вызначылі кошт 
будаўніцтва АЭС. Калі ўявіць, 
што Расея выдзеліць такі 
вялікі крэдыт, то гэтыя грошы 
нельга будзе выкарыстаць 
дзеля папаўненьня золатава-
лютных рэзэрваў. Яны будуць 
пераведзены на рахунак ра-
сейскай кампаніі “Атамстрой-
экспарт”, якая будзе будаваць 
нашу АЭС. Гэта несур’ёзна. 
Магчыма, гэта быў нейкі 
пробны шар”. 

Суздальцаў: “Гэта ката-
строфа. Каб вывесьці Бе-
ларусь з крызісу, патрэбна 
15—17 млрд. даляраў. Але 
пры гэтай ўладзе грошы да-
ваць бессэнсоўна. Субсыдыі 
Расеі за 15 гадоў склалі 52 
млрд. даляраў. Толку ніякага. 
Гэта бункер. Беларусь цяпер 
натуральна шантажуе Ра-
сею. Маўляў, калі не дасьцё 9 
млрд. даляраў на АЭС, то мы 
аддамо будаўніцтва станцыі 
кампаніі іншай краіны. А 
скончыцца ўсё па грузінскім 
варыянце: калі не дасьцё гро-
шай, то мы прымем на сва-
ёй тэрыторыі ваенную базу 
НАТО. Дайце грошай, тады 
мы ня ўступім ва “Ўсходняе 
партнэрства”. Дайце грошай, 
тады мы прызнаем незалеж-
насьць Паўднёвай Асэтыі і 
Абхазіі. Гэта лімітрофія”.

сусьветны банк дае на 
энэргазьберажэньне 

Андрей Ляхович 

в настоящее время рано говорить 
о том, что процесс политической 
либерализации в Беларуси явля-

ется необратимым. Вероятность ухудше-
ния отношений режима с Западом  суще-
ствует. Шаги в направлении политической 
либерализации власть рассматривает как 
товар, за который Запад должен платить. 
В том числе кредитами и инвестициями. 
Если Запад платить не будет, то Лукашен-
ко не «будет продавать свой товар. Зна-
чит, за шагами, которые были сделаны 
режимом именно как встречные, как вы-
разился Лукашенко, «беспрецедентные 
шаги доброй воли», могут последовать 
шаги в обратном направлении. 

Однако в Беларуси происходят систем-
ные, необратимые изменения в других 
сферах. Они не столь очевидны для Запа-
да и ряда белорусских наблюдателей, как 
шаги в направлении политической либе-
рализации, но имеют важное значение 
для перспектив изменения политической 
системы Беларуси. 

Изменения в составе власти: от сило-
виков к технократам 

Изменения в государственной полити-
ке, которые являются очевидными, осо-
бенно если рассмотреть этот процесс в 
ретроспективе, являются производными 
от изменений в составе власти. Измене-
ния в расстановке сил во власти, которые 
определяют политический курс, имеют 
свою логику. 

В ситуации, когда Россия оказывала 
значительную экономическую поддерж-
ку и не требовала серьезных уступок, 
особое внимание власти было направле-
но не столько на производство ресурсов, 
сколько на контроль за распределением 
ресурсов. Экономические менеджеры 
в составе правительства имели статус 
«мальчиков для битья». Лукашенко де-
монстрировал роль «борца с коррупци-
ей», «грозы номенклатуры». Секретарь 
Совета Безопасности Шейман имел ста-
тус второго человека в государстве. Зна-
чение силовых и контрольных структур 
в политической системе было весьма 
значительным. Группа Шеймана оказы-
вала заметное влияние на внутреннюю и 
внешнюю политику Беларуси. 

В январе 2004 г. Россия использовала 
самый мощный имеющийся в ее распо-
ряжении рычаг давления на Беларусь – 
прекратила поставки газа и потребовала 
серьезных уступок, шагов в направлении 
«настоящей» интеграции. Это был первый 
сигнал к тому, что приоритетной задачей 
власти должна быть модернизация эко-
номики. Экономические топ-менеджеры, 
«технократы» перестали быть «мальчика-
ми для битья». Значение «технократов» и 
«силовиков» стало паритетным. Однако 
существенного усиления влияния пер-
вых не произошло. В марте 2004 г. страны 
Балтии вступили в НАТО, а в мае – в ЕС. 
В декабре 2004 г. «оранжевые» победили 
на президентских выборах в Украине и 
провозгласили курс на евроинтеграцию. 
России снова стало не до Беларуси. 

В конце марта 2006 г. Россия заявила 
о переходе на рыночные цены на энер-
гоносители в отношениях с Беларусью. 
Задачи модернизации экономики, повы-
шения энергоэффективности стали во-
просами выживания. Потерпела пораже-
ние и была устранена группа Шеймана. 
Экономическая либерализация означает 
снижение роли контрольных и силовых 
структур в политической системе. Наме-
чается тенденция превращения силовых 
структур в правоохранительные. 

В значительной степени в результате 
перехода на новые, «прагматичные» от-
ношения с Россией власть предприни-
мает попытку нормализации отношений 
с Западом. Отношения с Западом пере-
стают быть производными от отношений 
с Россией. 

Во власти усиливается влияние ди-
пломатов и юристов. Они должны вы-
полнять ряд весьма важных сейчас 
функций. Во-первых, вести диалог с За-
падом. Во-вторых, руководить работой 
по совершенствованию, повышению 
адаптационных характеристик системы 
государственного управления. В-третьих, 
руководить работой по изменению зако-
нодательства для расширения процесса 
экономической либерализации. 

Именно для выполнения этих функ-
ций 15 июля 2008 г. дипломат, разведчик 
В.Макей был назначен главой АП. Так как 
Запад сделал ряд шагов навстречу офици-
альному Минску, появились перспективы 
активизации отношений, 9 января 2009 г. 
была повышена в должности заместитель 
главы АП Н.Петкевич. Занимая должность 
первого заместителя главы АП, она по-
лучила больше возможностей активизи-
ровать работу власти по всем указанным 
направлениям. Кроме того, назначение 
Петкевич и ряда других должностных лиц 
в январе указывает на тенденцию омоло-
жения состава АП. 

Усиливается влияние «экономических 
националистов», имеющих опыт управле-
ния экономикой и способных вести жест-
кий диалог с Россией. В данном случае 
имеется в виду группа «технократов» во 
главе с  премьер-министром С.Сидорским 
и первым вице-премьер В.Семашко. Их 
позиции еще более усилились в услови-
ях финансового кризиса, так как хороших 
топ-менеджеров в Беларуси – острый 
дефицит. От панславизма – к европейско-
сти 

В период 1996-1999 гг. Лукашенко на-
деялся сменить больного Ельцина, стать 
президентом «союзного государства». 
Старые и молодые коммунисты, старые 
комсомольцы во власти считали веро-
ятной ротацию из республики в Москву: 
такие ротации практиковались в совет-
ское время. В 1999 г. Ельцин дал понять 
Лукашенко, что у него будет другой пре-
емник. В июне 2002 г. В.Путин предложил 
Беларуси вступить в состав России на 
правах 90-го субъекта РФ. Это означало, 
что максимум, что Москва может предло-
жить Лукашенко – это пост губернатора. 
Соответствующее понижение в статусе и 
зависимость от Кремля были предложе-
ны представителям белорусской правя-
щей элиты. 

В 2001-2002 гг. была проведена крупная 
чистка правящей элиты: этнические рус-
ские на высоких должностях были заме-
нены белорусами. Власть стала белорус-
ской по происхождению. Лиц, сделавших 
карьеру в советское время, на высоких 
должностях сменяют получившие обра-
зование в независимой Беларуси, учив-
шие белорусский язык и историю Бела-
руси. 

Все более жесткая, конкретная ситуа-
ция в отношениях с Россией не оставляет 
представителям власти выбора. Если они 
не хотят быть русскими, марионетками и 
вассалами России, то они должны быть 
белорусами и европейцами. 

Ад рэдакцыі. Зацікаўленыя чытачы 
могуць замовіць у рэдакцыі рассылку 
аналітычных артыкулаў палітолага Ан-
дрэя Ляховіча.

в бЕЛАРУСИ 
ПРоИСХоДяТ 
ИЗМЕНЕНИя 

Радыё Свабода
Сусьветны Банк ухваліў 

выдзяленьне Беларусі крэ-
дыту памерам 125 мільёнаў 
даляраў для фінансаваньня 
праграмы коштам 193,1 
мільёна даляраў, накіраванай 
на павышэньне эфэктыўнасьці 
энэргавыкарыстаньня ў абра-
ных гарадах краіны. На сай-
це арганізацыі адзначаюцца 
высілкі афіцыйнага Менску ў 
гэтай справе цягам апошніх 
гадоў і падкрэсьліваецца важ-
насьць гэтага накірунку ў кан-
тэксьце падвышэньня цэнаў 
на энэрганосьбіты і агульнага 
фінансавага крызысу.

“На сёньняшні дзень — гэта 

наша самая вялікая 
пазыка Беларусі”, — 
кажа Марцін Рэйзэр, 
дырэктар арганізацыі 
для Ўкраіны, Беларусі і 
Малдовы.

Праект мае на мэце 
надаць шасьці наяўным 
цепластанцыям маг-
чымасьць генэра-
ваць і электраэнэргію 
шляхам устаноўкі на 
іх электратурбінаў і 
электрарухавікоў. Па-
водле падлікаў Сусьвет-
нага Банку, выканань-
не праекту дазволіць 
эканоміць каля 90 мільёнаў 
кубічных мэтраў газу ў год 

і скароціць гадавыя выкіды 
вуглякіслага газу ў атмасфэру 
на 165 тысяч тонаў.
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Алесь Дашчынскі

Аляксандар Лукашэнка сваім 
указам скараціў расходную 
частку рэспубліканскага 

бюджэту на 2009 год на 2,8 тры-
льёна рублёў. Цяпер бюджэт 
бездэфіцытны, ягоныя прыбыткі 
і выдаткі зацьверджаны ў паме-
ры 54,9 трыльёна рублёў. Поўнай 
яснасьці, што патрапіла пад скара-
чэньне фінансаваньня, пакуль няма.

Паводле начальніка ўпраўленьня 
інфармацыі Нацыянальна-
га банку Анатоля Драздова, 
бездэфіцытны бюджэт — гэта адно 
з патрабаваньняў МВФ для выдзя-
леньня Беларусі стабілізацыйнага 
крэдыту. 

“Згодна з падпісаным мэмаран-
думам, мы ня маем права мець 
дэфіцытны бюджэт. Мы ўзялі такое 
абавязаньне. Гэта стандартнае па-
трабаваньне МВФ. Яны кажуць: калі 
ў вас будзе дэфіцытны бюджэт, як вы 
вернеце крэдыт? Мы падпісалі і свае 
абавязаньні выконваем”. 

Як бы хто ні стараўся, але давяд-
зецца дэвальваваць беларускі ру-
бель.

У камэнтары да ўказу прэзыдэнц-
кая прэсавая служба адзначае, што 
ў мэтах аптымізацыі дзяржаўных 
выдаткаў прадугледжана скара-
чэньне выдаткаў на набыцьцё 
тавараў працяглага карыстаньня 
і капітальныя рамонты. Рэсурсы 
бюджэту будуць сканцэнтрава-
ныя на фінансаваньні сацыяльных 
і вытворчых аб’ектаў, якія маюць 
агульнарэспубліканскае значэньне. 

Таксама дазволіла зьменшыць 
дзяржаўныя выдаткі інвэнтарызацыя 
дзяржпраграмаў, выключэньне зь іх 

малаэфэктыўных мерапрыемстваў і 
інвэстпраектаў. 

Плянуецца павялічыць выдаткі 
рэспубліканскага фонду падтрымкі 
вытворцаў сельскагаспадарчай 
прадукцыі, харчаваньня і аграрнай 
навукі, ліміт зьнешняга дзяржаўнага 
доўгу, памер сродкаў, якія 
накіроўваюцца на кампэнсацыю 
юрыдычным асобам часткі працэнтаў 
за карыстаньне банкаўскімі 
крэдытамі і на аказаньне фінансавай 
дапамогі юрыдычным асобам і 
індывідуальным прадпрымальнікам, 
а таксама выдаткі на фінансаваньне 
дзяржаўных праграмаў.

Аднак, паводле прэзыдэнцкай 
прэс-службы, нягледзячы на больш 
жорсткую бюджэтную палітыку ад-
носна бальшыні выдаткаў, найбольш 
значныя для дзяржавы сацыяльныя 
выдаткі ў бюджэце захаваліся. 

Камэнтуючы сытуацыю, кіраўнік 
аналітычнага цэнтру “Стратэгія” 
Леанід Заіка адзначыў, што ва 
ўмовах крызісу і іншыя краіны ска-
рачаюць бюджэты. Прычым і гэтыя 
новыя бюджэты — пераходныя, бо 
іх давядзецца яшчэ карэктаваць 
у верасьні-кастрычніку. “Нічога 
асаблівага не адбываецца — крызіс. 
Курс даляра будзе расьці пры любым 
бюджэце — нулявым, станоўчым 
ці адмоўным. У нас толькі ў гандлі з 
Расеяй штомесяц дэфіцыт складае 
600 мільёнаў даляраў. Як бы хто ні 
стараўся, але давядзецца дэвальва-
ваць беларускі рубель”.  Спадар Заіка 
прагназуе зьмяншэньне заробкаў і 
пэнсій у даляравым эквіваленце. Бо 
ва ўмовах крызісу іх рост немагчы-
ма захаваць.

С помощью европейских чи-
новников и самых серьез-
ных документов мы поис-

кали простые ответы на вопросы, 
которые чаще всего задают про но-
вую инициативу. 

1. Какие страны входят в «вос-
точное партнерство»? 

Армения, Азербайджан, Беларусь, 
Грузия, Молдова, Украина. 

2. Почему Европейский Союз 
выступил с этой инициативой? 

Успешное расширение Евросою-
за сделало эти страны ближе к ЕС, а 
их безопасность, 
стабильность и 
благоустройство 
стали сильно 
влиять на Европу. 
Эти страны в раз-
личной степени 
осуществляют по-
литические, эко-
номические и социальные реформы 
и высказали желание стать ближе к 
Европейскому Союзу. 

Вместе с «Восточным партнер-
ством» ЕС предлагает сконцентри-
роваться на далеко идущих планах 
по поддержке демократических и 
рыночно ориентированных реформ 
и таким образом способствовать их 
политической и экономической ста-
бильности. 

3. Предложение общее для всех 
стран или зависит от договорен-
ности с ЕС? 

«Восточное партнерство» пред-
лагает и двусторонние, и много-
сторонние меры для расширения 
сотрудничества. Есть различные 
степени развития двусторонних от-
ношений. С Украиной и Молдовой, 
к примеру, у Евросоюза намного бо-
лее глубокие отношения. Поэтому у 
ЕС будет индивидуальный подход к 
каждой стране. Насколько далеко 
ЕС пойдет в отношениях с каждой 
страной, будет зависеть от прогрес-
са, сделанного партнерами в их ре-
формах. 

4. Каковы главные пункты про-
граммы «восточное партнер-
ство»? 

«Восточное партнерство» включа-
ет в себя торговые соглашения, про-
граммы по улучшению администра-
тивных функций стран, изучение 
возможностей открытия рынков 
для свободного перемещения ра-
бочих, увеличение энергетической 
безопасности, расширение сотруд-
ничества в сфере охраны окружаю-
щей среды. 

5. Как будет финансироваться 

программа «восточное партнер-
ство»? 

Общая поддержка для шести 
стран будет увеличиваться от €450 
млн в 2008 до €785 млн в 2013 году. 
Это рост примерно на 75%. Это зна-
чит дополнительные €350 млн для 
плановых целей на период с 2010 
до 2013 год. 

Помимо того, ЕС перенаправит 
€250 млн, уже потраченные на реги-
ональные программы в рамках вы-
полнения программы «Восточное 
партнерство». 

6. Приближает ли участие в 
«восточном партнерстве» пер-
спективы присоединения к Евро-
союзу? 

Участие в «Партнерстве» не озна-
чает обязательного включения в ЕС. 
Все будет зависеть от естественного 
развития двусторонних отношений. 

7. возможна ли отмена виз для 
жителей стран — участниц «вос-
точного партнерства»? 

Вряд ли это будет очень скоро. 
Поскольку упрощенное перемеще-
ние жителей и отмена виз между 

ЕС и шестью странами «Восточного 
партнерства» зависит от выпол-
нения порой технически сложных 
мер. Таких, как лучшее пограничное 
управление, объединенное контро-
лирование мигрантов. Поэтому для 
этого понадобится некоторое вре-
мя. Но Евросоюз пытается двигаться 
к этому постепенно. 

8. Может ли быть введено евро 
в странах «восточного партнер-
ства»? 

Теоретически это возможно, но 
может быть очень долгой перспек-

тивой. Боль-
шинство стран, 
вошедших в Ев-
росоюз в тече-
ние последнего 
расширения, — 
не члены евро-
зоны. 

9. будет ли у 
жителей шести стран — членов 
«восточного партнерства» воз-
можность обращаться в Европей-
ский трибунал справедливости? 

Партнерские страны из Восточной 
Европы не подпадают под юрисдик-
цию ЕС. Поэтому не входящие в ЕС 
субъекты не могут обращаться к Ев-
ропейскому трибуналу. 

Но есть Европейский суд по пра-
вам человека в Страсбурге, являю-
щийся частью Совета Европы. И 
жители стран-членов, если они не 
довольны решением национально-
го суда, могут обратиться в Евро-
пейский суд по правам человека. 

10. Как долго будет действовать 
«восточное партнерство»? 

Пока финансирование «Восточно-
го партнерства» рассчитано до 2013 
года. Однако это не значит, что по 
завершении этого срока программа 
прекратит свое существование. Во 
время ее реализации будет видно, 
нужно ли еще что-либо улучшать, 
что делать быстрее, что не столь 
важно и т.д. Поэтому пока опреде-
лен такой срок.

Адно з пытаньняў, 
якое мне неадна-
разова ставілі пад-

час маёй нядаўняй паездкі 
ў сталіцу Беларусі, было 
пра тое, ці ў замежнай 
палітыцы адміністрацыя 
Абамы аддасьць пера-
вагу прагматызму перад 
ідэалізмам. Як урад, так 
і апазыцыя ў Беларусі 
кроўна зацікаўленыя ў ад-
казе на гэтае пытаньне.

НАТО глядзіць на Бе-
ларусь як на магчымую 
пагрозу суседняй Літве. 
Расейскія танкі зь Беларусі 
даехалі б да Вільні за 
паўтары гадзіны. Бела-
русь, малая, 10-мільённая 
дзяржава, можа стварыць і 
іншую пагрозу: 20 адсоткаў 
газу, які Эўразьвяз імпартуе 
з Расеі, ідзе праз гэтую бы-
лую савецкую рэспубліку.

Беларусь таксама — сум-
навядомы парушальнік 
правоў чалавека. У сваім 
рэйтынгу свабоды прэсы 
Freedom House прызнае 
за Беларусьсю 188-е мес-
ца з агульнай колькасьці 
195 краінаў. А паводле 
Transparency International, 
карупцыя ў Менску боль-
шая, чым у Маскве. У 
Менску адчуваеш сябе пе-
ранесеным назад у часе: 
галоўныя вуліцы сталіцы 

па-ранейшаму носяць 
імёны Леніна, Маркса і Эн-
гельса.

Падчас маёй паездкі 
я быў на абедзе раз-
ам зь вядучымі 
апазыцыянэрамі ў 
асобным кабінэце 
прыватнага рэ-
старану. Кабінэт 
быў асобны, калі 
не лічыць парачкі 
наглядчыкаў, якая 
заняла сваю па-
зыцыю мэтра за 
паўтара ад нас. На 
сустрэчы з былымі 
палітвязьнямі ў 
амэрыканскай ам-
басадзе, дзе сьвятка-
валася 55-годзьдзе вяш-
чаньня Радыё Свабода на 
Беларусь, я пазнаёміўся 
з былым міністрам ганд-
лю, які адседзеў два 
гады ў турме за тое, што 
парваў з рэжымам. А так-
сама з маладым, валявым 
бізнэсоўцам, які адседзеў у 
турме шэсьць гадоў за свае 
апазыцыйныя погляды.

Аляксандр Лукашэнка, 
які кіруе Беларусьсю, гэта 
жорсткі чалавек.

У 1995 годзе яго паветра-
ная абарона забіла двух 
амэрыканцаў, зьбіўшы па-
ветраны шар, які заблукаў і 
парушыў паветраную пра-

стору Беларусі.
Злучаным Штатам і 

Эўразьвязу трэба разглед-
зець два пытаньні ў сваіх 
дачыненьнях зь Беларусь-

сю. Толькі каардынацыя 
нашых падыходаў можа 
запэўніць прасоўваньне ў 
бок рэформаў.

Першае пытаньне 
датычыць разьвіцьця 
дэмакратыі. Пасьля хмель-
най эпохі 1990-х, калі зда-
валася, што свабода завітае 
ва ўсе закуткі сьвету, 
прыйшло дзесяцігодзьдзе 
адкату дэмакратыі. Най-
больш трывожныя падзеі 
мелі месца ў Расеі і на яе 
ўскраінах.

Дэмакратызацыя ў 
такіх краінах як Бела-
русь, Грузія і Ўкраіна 
амаль напэўна дапаможа 

ўтаймаваць імпэрскі апэ-
тыт Расеі. Суседнічаючы з 
дэмакратычнымі краінамі, 
Расея была б змуша-
ная перагледзець сваю 

ўнутраную палітыку. Гары 
Каспараў, шахматны 
чэмпіён, які стаў апа-
нэнтам Пуціна, гаво-
рыць аб зьнешніх і 
ўнутраных чыньніках, 
якія могуць мець 
уплыў на падтрымку 
дэмакратыі ў Расеі. 
Спадар Каспараў аргу-
мэнтуе, што зьнешнія 
чыньнікі — тое, што 
адбываецца ў сусед-

зтве з Расеяй — ня 
менш важныя за тое, што 

адбываецца ўнутры Расеі.
Давайце атачаць Ра-

сею дзяржавамі, якія 
дадуць яскравы ўзор 
дэмакратызацыі. Мінула 
ўжо 20 гадоў з часу, калі 
Джордж Буш-старэйшы 
выступіў з прамовай аб 
“адзінай і свабоднай 
Эўропе”, але гэты праект 
толькі напалову законча-
ны.

Па-другое, пэрспэктыва 
палітычных пераменаў у 
Беларусі можа быць і ня так 
змрочнай, як некаторым 
здаецца. Праўда, апазы-
цыя там слабая. А са свай-
го боку спадар Лукашэнка 

не прапускае нагоды, каб 
зьняверыць яе. Нягледзя-
чы на ўсе доказы, рэжым 
ставіць пад сумненьне 
факт, што масавыя расстрэ-
лы ў Курапатах выконвалі 
сталінскія каты. І спадар 
Лукашэнка — адзіны сярод 
постсавецкіх кіраўнікоў, які 
з гонарам пакінуў за сваімі 
спэцслужбамі назоў “КГБ”.

Але кожны дыктатар 
мае сваю ахілесаву пяту. 
У беларускай улады гэта, 
мабыць, эканоміка. Ра-
сейцы, зь якімі, паводле 
выразу аднаго дыпляма-
та з Эўразьвязу, спадар 
Лукашэнка падтрымлівае 
“блізкія, але дысфунк-
цыянальныя адносіны”, 
апошнімі гадамі зьменшылі 
эканамічную падтрымку 
Беларусі. 

Да таго, Беларусь ня здо-
лела застацца ў баку ад 
сусьветнага фінансавага 
крызісу. Паводле таго сама-
га дыплямата, у прыблізна 
25 адсоткаў работнікаў на 
дзяржаўных прадпрыем-
ствах няпоўны працоўны 
тыдзень. Спадар Лукашэн-
ка можа апынуцца ў ня-
выкрутцы, калі ў ягоным 
сацыяльным кантракце 
пачнуць працірацца вы-
разныя дзіркі.

Што рабіць? Лідэры гра-

мадзянскай супольнасьці, 
зь якімі я сустрэўся, былі 
згодныя, што нядаўняе 
вызваленьне палітычных 
вязьняў было вынікам 
ціску з боку Злучаных 
Штатаў і Эўразьвязу.

Ціск трэба працяг-
ваць. Злучаныя Штаты 
павінны адмяніць свае 
санкцыі толькі пад строгімі 
ўмовамі. Вашынгтон не 
павінен паддацца спакусе 
і паставіць вяртаньне амэ-
рыканскага амбасадара, 
якога прымусілі пакінуць 
Беларусь у сакавіку летась 
з-за амэрыканскіх санк-
цый, як дастатковую ўмову. 
На Беларусь трэба ціснуць, 
каб запэўніць больш сва-
боды для СМІ, каб расьсь-
ледаваць справы зьніклых 
апанэнтаў рэжыму, каб 
скончыць з пасыланьнем 
апазыцыянэраў у турмы.

Эўразьвяз са свайго 
боку павінен настойваць, 
каб магчымая эканамічная 
дапамога ўвязвалася з 
палітычнымі рэформамі і 
павагай да правоў чалаве-
ка. 

Вядома, посьпех ня 
прыйдзе хутка і лёгка. Але 
цяпер ня час на недаль-
набачны падыход у стылі 
Realpolitik.

Ня ЧАС бАвІЦЦА З РЭЖЫМАМ 

Л у к А Ш э Н к А 
с к А рА ц і ў бюд ж эт 

7 мая в Праге официально стартовала программа Европейского 
Союза «восточное партнерство». На саммит в столицу Чехии приехали 
президенты и министры 27-ми стран — членов ЕС и 6-ти постсоветских 
республик, принятых в новую европейскую инициативу. 

Джэфры Гедмін, прэзыдэнт 
Радыё Свабода/Радыё Сва-
бодная Эўропа, на мінулым 
тыдні наведаў беларусь і ў 
газэце “Wall Street Journal” 
апублікаваў артыкул “Апош-
няя дыктатура Эўропы”, у якім 
ён выкладае сваё бачаньне 
сытуацыі ў беларусі.


